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اختلاف نظر در برجام 
نباید باعث دشمنی شود

رئیس مجلس خبرگان رهبری گفت: وقتی 
رهب��ر معظم انق��اب بر پرهیز از دودس��تگی و 
اخت��اف تأکید دارن��د، اختاف نظر در مس��اله 
برجام نباید سبب دشمنی و تفرقه بین نیروهای 
انقاب شود. آیت الله محمد یزدی، رئیس مجلس 
خبرگان رهبری در ابتدای جلسه درس خارج فقه 
خود به توافق هس��ته ای و مساله برجام و نقش 
مجلس شورای اسامی در این زمینه پرداخت و 
اظهار داشت: ما در کشوری زندگی می کنیم که 
رهبری آگاه، زمان شناس، دشمن شناس و بیدار 
دارد. اگر ایش��ان موضوعی را به مسؤولان خاص 
آن موضوع ارجاع دادند، نباید از ایشان جلو افتاد. 
به گزارش فارس، آیت الله ی��زدی در ادامه افزود: 
وقتی رهبری معظم انقاب بر پرهیز از دودستگی 
و اختاف تأکی��د دارن��د و می فرمایند بگذارید 
مسؤولان امر مساله توافق هسته ای را رسیدگی 
کنن��د و تقریباً هم آن را تایید کردند و می کنند 
اگر نظ��ر خافی هم داریم باید به مس��ؤولان و 
نماین��دگان مجل��س منتقل کنیم ک��ه آن هم 
سازوکار خودش را دارد. رئیس جامعه مدرسین 
ح��وزه علمیه قم خطاب به ط��اب و روحانیان 
گف��ت: یک طلبه و روحانی امروزی باید بداند در 
کش��ور و جهان چه می گذرد اما اینکه وارد متن 
سیاست ش��ود و به خاطر موافقت یا مخالفت با 
مساله ای به دسته بندی، اجتماع و تحصن دست 
بزند قطعاً این خاف خواسته رهبری است و نباید 
الان را با زمان اول انقاب مقایس��ه کرد. به همه 
دلسوزان انقاب اطمینان می دهم اگر موضوعی 
به ضرر کشور و انقاب باشد رهبری معظم انقاب 
تسلیم نخواهند ش��د. رئیس مجلس خبرگان با 
اشاره به برخی دودستگی ها و اختافات در بین 
مخالفان و موافقان برجام گفت: عده ای با تکیه بر 
فرمایش حضرت ام��ام)ره( که فرمودند: »ما یک 
وظیفه ای داریم و شما یک وظیفه ای«، مسائلی را 
مطرح می کنند که موجب اختاف و دودستگی 
در کش��ور می ش��ود. بنده عرض می کنم شرایط 
اوایل انقاب با شرایط فعلی، خیلی تفاوت می کند. 
در ش��رایط فعلی اگر انس��ان احس��اس کند که 
رهبری انقاب در یک مطلبی نظری دارند - حالا 
چ��ه صراحتاً بفرمایند و چه کنایه - مثل همین 
بررسی مساله برجام در مجلس شورای اسامی 
که قانون اساسی هم بر آن تأکید دارد و مجلس را 
درباره نظارت بر مقاوله نامه ها و تعهدات بین المللی 
ذی ح��ق می داند، باید مطیع بود و به آن اهمیت 
داد، ولو از نظر حقوقی ممکن است بین دولت و 
مجلس در این زمینه اختاف نظری هم باشد، کما 
اینکه در خود مجلس هم موافقان یا مخالفانی در 
این مساله وجود دارد اما این اختاف نظرها نباید 
باعث دش��منی و تفرقه در بین نیروهای انقاب 
ش��ود. به عاوه اگر مجلس، مصوبه ای هم در این 
زمینه داش��ته باشد باید به تایید شورای محترم 
نگهبان برس��د که قطعاً آنجا هم با حساسیت و 
رعایت مصالح عال��ی نظام تصمیم گیری خواهد 
شد. از نظر مقررات عمومی هم شورایعالی امنیت 
ملی به عنوان مسؤول این قضیه تا مصوباتش به 
تایید مقام معظم رهبری نرسد رسمیت قانونی 

پیدا نمی کند. 

تشکیل شعبه ای در دادستانی تهران
برای جمع آوری شکایات فاجعه منا

دادستان کل کشور از تشکیل 
شعبه ای در دادستانی تهران 
ب��رای جمع آوری ش��کایات، 
گزارش ها و مستندات فاجعه 
منا خبر داد. به گزارش مهر، 
حجت الاسام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی 
پس از جلس��ه پیگیری حقوقی حادثه منا در 
جمع خبرنگاران با تس��لیت ب��ه خانواده های 
جان باخت��گان فاجع��ه منا اف��زود: امروز همه 
مس��ؤولان و دولتم��ردان در بح��ث پیگیری 
حقوق��ی و احقاق حق جان باختگان این فاجعه 
مس��ؤولند. وی گفت:  به همین منظور تاکنون 
جلسات متعددی با قضات دادسرای دیوانعالی 
کشور و صاحبنظران حقوق بین الملل داشته ایم 
که در نشست آخر هم نمایندگان بخش حقوقی 
ریاست جمهوری، وزارت امور خارجه، سازمان 
حج و زیارت و دیگر بخش های مسؤول حضور 
داش��تند. دادستان کل کش��ور گفت:  وکالتی 
در بحث کنس��ولی در عربستان از خانواده های 
جان باختگان اخذ می شود که از طریق وزارت 
امور خارجه پیگیری خواهد ش��د اما ما هم در 
داخل ش��عبه ای را در دادس��تانی تهران مأمور 
رس��یدگی به جمع آوری شکایات و مستندات 
این فاجعه کرده ایم. رئیس��ی گفت: قرار ش��د 
این شعبه مستندات بخش هایی مانند وزارت 
اطاعات، حج و زیارت و احیانا مستندات حجاج 

و افراد مطلع را جمع آوری کند.

حداد عادل: 

سنت غلطی گذاشتند

رئی��س فراکس��یون اصولگرای��ان مجلس 
تضعی��ف گزارش کمیس��یون وی��ژه برجام را 
تضعیف مجلس دانست و گفت: بیانیه ۵ نفره 
علیه گزارش کمیس��یون برج��ام ایجادکننده 
س��نتی غل��ط در مجل��س اس��ت. غامعلی 
حدادع��ادل در گفت وگو با مه��ر با بیان اینکه 
تضعیف گزارش کمیس��یون وی��ژه برجام در 
حقیقت تضعیف مجلس است، اظهار کرد: این 
کمیسیون با رعایت تمام چارچوب های قانونی و 
صحیح، عملکرد درستی داشت.وی افزود: بیانیه 
۵ نفره علیه گزارش کمیس��یون برجام ایجاد 
کننده سنتی غلط در مجلس است که به اقتدار 
آن لطمه می زند و چنانچه این رویه در مجلس 
ادامه یابد، هر فرد و گروهی که پیشنهاد خودش 
رای نیاورد نسبت به درستی رای مجلس خدشه 
وارد می کند و جامعه را دچار تردید خواهد کرد.

حداد عادل تصریح کرد: امیدوارم ما نمایندگان 
با بینش و درک شرایط موجود بتوانیم در مسیر 

درست حرکت کنیم.

توضیح »قهرمان ملی« درباره غلط اتفاقی!
کسر شأن اوباماست  

برای دیدار با من برنامه ریزی کند

جواد ظریف که حس��ن روحانی او را یکی از 
قهرمانان ملی ایران می دان��د، درباره دیدارش با 
اوباما گفت این دی��دار اتفاقی بوده و برنامه ریزی 
برای آن نشده است و اساسا در شأن رئیس جمهور 
آمریکا نیس��ت که ب��رای دیدار ب��ا وزیر خارجه 
برنامه ریزی کند! ظریف در گفت وگو با نش��ریه 
نیویورکر در پاسخ به این سوال که آیا می دانستید 
اوباما قصد دارد با ش��ما دست بدهد، گفت: خیر، 
اصا مرسوم نیست که رئیس یک حکومت برای 
دست دادن با یک وزیر خارجه برنامه ریزی کند. 
اینکه یک رئیس جمهور در این باره برنامه ریزی 
کند یک کس��ر ش��أن برای خود وی محس��وب 
می ش��ود. اوباما 2 س��اعت پیش از آن در مجمع 
عمومی سخنرانی کرده بود و ما انتظار نداشتیم به 
س��الن مجمع عمومی باز گردد. در حالی که من 
در حال خروج از سالن بودم باراک اوباما به دلیلی 
که من نمی دانم در حال ورود به س��الن بود و ما 
تنها با یکدیگر روبه رو شدیم. به نظر من بیشتر این 
یک تصادف بود. ب��ه گزارش واحد مرکزی خبر، 
خبرنگار پرس��ید آیا این مساله پیامدهایی برای 
شما در کش��ورتان خواهد داشت؟ ظریف پاسخ 
داد: همین حالا هزینه هایی در کش��ورم داشته 
است. با این حال هر کاری که می کنم در کشورم 
برایم هزینه دارد. بنابراین این یک رویداد خیلی 
غیرمعمول نیس��ت. خبرنگار نیویورکر پرس��ید، 
چرا آق��ای روحانی رئیس جمه��ور ایران تمایلی 
به گفت وگ��و با باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا 
نداش��ت؟ مسؤولان کاخ سفید اعام کرده بودند 
که عاقه مندند این بار روحانی با اوباما دیدار کند. 
ظریف پاسخ داد: به این علت که ما معتقدیم در 
حال حاضر برنامه ما اجرای توافق است و اولویت 
نخست ما این است. نباید کاری صورت گیرد که 
ش��رایط پیچیده ش��ود. آنچه برای ما مهم است 
محتوا است نه ظاهر، منظور من عکس گرفتن با 
یکدیگر است. خبرنگار پرسید: آیا توافق هسته ای 
راه جدیدی را برای گفت وگوهای بیش��تر درباره 
س��وریه، یمن، عراق و دیگر کش��ورهای منطقه 
به ش��یوه ای غیر از گذشته باز می کند؟ وزیرامور 
خارج��ه جمهوری اس��امی ای��ران گفت: هنوز 
نمی توانم چنین بگویم. ما امیدواریم اجرای برنامه 
جامع اقدام مش��ترک منجر به کاهش برخی از 
بی اعتمادی ها در ایران درباره اهداف و جهت های 
سیاس��ت کلی آمریکا در منطقه ش��ود. مسلما 
اظهاراتی که در 2 ماه گذش��ته شنیدیم و بیشتر 
آنها در در داخل آمریکا گفته شده است به کاهش 
بی اعتمادی کمکی نمی کند. خبرنگار پرس��ید: 
اما آمریکا و ایران با همین رس��یدن به توافق نیز 
صفحه دیگر را رقم زدند. ظریف گفت: هنوز زود 
است قضاوت کنیم. من خود نیز واقعا امیدوارم 2 
س��ال عمر خود را برای هیچ چیز از دست نداده 
باشم و من مطمئن هستم جان کری وزیر خارجه 
آمریکا نیز چنین احساسی دارد. خبرنگار پرسید: 
دستور کار بعدی ایران و آمریکا چه خواهد بود؟ 
وزیر امور خارجه جمهوری اس��امی ایران گفت: 
من در هر زمان یک گام برخواهم داشت اما این 
گام ها قاطع خواهد بود و ش��ما آثار آن را دیدید. 
ما گام قاطع برمی داریم. ما مس��اله هسته ای را با 

موضوعات دیگر قاطی نکردیم. 

خبرگان

گروه سیاسی: حضرت آیت الله العظمی 
خامنه ای، رهبر حکیم انقاب اسامی 
صب��ح دی��روز چهارش��نبه در دیدار 
فرماندهان و کارکنان نیروی دریایی 
س��پاه پاس��داران انقاب اسامی و 
جمعی از خانواده های آنان و همچنین 
خانواده های شهدای این نیرو، با اشاره 
به نقش جوانان انقابی نیروی دریایی 
سپاه و جوانان شجاع جنوب در تأمین 
امنیت دریا و ایجاد رعب در دشمن، 
تاکید کردند: دشمنان به دنبال تغییر 
محاس��بات مس��ؤولان و تغییر افکار 
مردم بویژه جوانان هستند و همه باید 

هوشیار و بیدار باشند.
به گ��زارش پایگاه اطاع رس��انی 
دفتر مقام معظم رهب��ری، حضرت 
آیت الله العظمی خامنه ای در این دیدار 
با اش��اره به اهمی��ت موضوع امنیت 
دریا گفتند: آمادگی ه��ا باید همواره 
به گونه ای باش��د که براساس دستور 

قرآنی، در دش��من ایجاد رعب کند و جرأت تجاوز 
را از او بگیرد زیرا اگر خاکریزها قابل نفوذ باش��ند، 

دشمن نفوذ خواهد کرد.
ایش��ان خاطرنش��ان کردند: اکن��ون به برکت 
تشکیل جبهه انقابی در جنوب کشور که متشکل 
از نیروی دریایی سپاه و جوانان شجاع جنوب است، 
دس��تور قرآنی ایجاد رعب در دشمن، محقق شده 
است. فرمانده کل قوا با تأکید بر اینکه ما هیچگاه 
ش��روع کننده جن��گ نخواهیم ب��ود، افزودند: اما 
طبیعت دش��من همواره خوی تجاوز و نفوذ است، 
بنابراین باید توانایی های علمی و تجهیزاتی در قالب 

نوآوری ها، روزبه روز افزایش یابند.
رهبر معظم انقاب اس��امی، هم افزایی نیروی 
دریایی سپاه و نیروی دریایی ارتش را بسیار ضروری 
خواندند و با تأکید بر لزوم زنده نگه داش��تن یاد و 
خاطره جوانان با ایمان و انقابی همچون شهید نادر 
مهدوی و همراهان وی که ش��جاعانه در مقابل ناو 
آمریکایی ها ایستادند و به آنها درس فراموش نشدنی 
دادن��د، گفتند: با این رش��ادت ها و ایس��تادگی ها، 
دشمنان نظام اسامی متوجه شدند که جمهوری 
اسامی ایران، نظامی نیست که هرگونه بخواهند 

بتوانند با او رفتار کنند.
حض��رت آیت الله العظم��ی خامنه ای همچنین 
از همراهی خانواده ها و بویژه همس��ران فرماندهان 
و کارکنان نیروی دریای��ی برای حضور در مناطق 

جنوبی کشور قدردانی کردند.
ایش��ان در ادام��ه ب��ه برنامه ه��ای خطرن��اک 
قدرت های اس��تکباری برای منطقه اشاره کردند و 
با تأکید بر اینکه این قدرت ها هیچ ابایی در استفاده 
از تجهیزات بسیار خطرناک و روش های غیرانسانی 
برای کش��تار انس��ان های بی گناه ندارند، افزودند: 
ادعای آنها مبنی بر حمایت از حقوق بشر و حقوق 

شهروندی، خاف واقع و کاماً پوچ و بیهوده است.
رهبر معظم انقاب اسامی حمله به بیمارستان 
در افغانستان و کشتار مردم در سوریه، عراق، یمن، 
فلسطین و بحرین را نمونه هایی از فجایع قدرت های 
استکباری و بی رحمی و سنگ دلی آنها دانستند و 
خاطرنشان کردند: امروز بزرگ ترین خطر برای دنیا، 

نفاق و ریا و دروغگویی مدعیان حقوق  بشر است.
حض��رت آیت الله العظمی خامن��ه ای به نقش 

و جای��گاه جمه��وری اس��امی ایران در ش��رایط 
کنونی منطقه اش��اره کردن��د و گفتند: در چنین 
ش��رایطی جمهوری اسامی، به توفیق الهی عاوه 
بر جلوگیری از نفوذ دش��من در داخل، در بسیاری 
از موارد مانع از عملی ش��دن نقشه ها و برنامه های 

دشمن در منطقه شده است.
ایشان با تأکید بر اینکه ناکامی های دشمن در 
داخل و در منطقه، به برکت هوش��یاری و آمادگی 
و عزم جوانان انقابی و اقتدار جمهوری اس��امی 
در منطقه بوده است، خاطرنشان کردند: بر همین 
اساس بیش��ترین تاش و برنامه ریزی قدرت های 
استکباری، برای دشمنی با نظام اسامی ایران است 
و ادع��ای آمریکا برای مذاکره با ایران نیز در همین 

چارچوب و برای نفوذ است.
رهبر  معظم انقاب اسامی با انتقاد از عده ای 
سهل انگار و سهل اندیش در داخل که متوجه ابعاد و 
عمق این موضوع نیستند، افزودند: در کنار این افراد 
سهل اندیش، بی خیالان جامعه و افرادی هم هستند 
ک��ه به مصالح و منافع ملی کش��ور هیچ اهمیت و 

توجهی ندارند.
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای با اش��اره به 
طرح برخی مس��ائل از جانب افراد س��هل اندیش 
و س��هل انگار درباره مذاکره ب��ا آمریکا، گفتند: این 
افراد می گویند چگونه اس��ت که حضرت علی)ع( 

و حضرت امام حسین)ع( با دشمنان خود مذاکره 
کردند ام��ا اکنون ب��ا مذاکره با آمری��کا مخالفت 

می شود؟
ایش��ان در پاس��خ به این شبهه افزودند: چنین 
تحلیلی درباره مسائل تاریخ اسام و مسائل کشور، 
نهایت ساده اندیش��ی اس��ت زیرا حضرت علی)ع( 
با زبیر و حضرت امام حس��ین)ع( با عمر بن سعد، 
مذاکره به معنای امروز یعنی معامله نکردند بلکه هر 
دوی این بزرگواران به طرف مقابل خود نهیب زدند 
و آنها را نصیحت به خداترسی کردند.رهبر معظم 
انقاب اسامی گفتند: متأسفانه عده ای برای توجیه 
مذاکره جمهوری اس��امی ایران با شیطان بزرگ، 
با نگاهی عوامانه، اینگونه مس��ائل را در روزنامه ها، 
س��خنرانی ها و فض��ای مجازی مط��رح می کنند 
که کاماً اش��تباه اس��ت. حضرت آیت الله العظمی 
خامن��ه ای با تأکید بر اینکه ایران هیچ مخالفتی با 
اصل مذاکره با کشورها، اعم از اروپایی و غیراروپایی 
ندارد، خاطرنشان کردند: اما درباره آمریکا موضوع 
متفاوت اس��ت زی��را آنها تعریفی ک��ه از مذاکره با 
جمهوری اسامی ایران کرده اند، به معنای نفوذ و 
باز کردن راه برای تحمیل اس��ت. ایشان با اشاره به 
همراهی و همکاری آمریکا و جریان صهیونیستی 
ضدبشریت، تأکید کردند: مذاکره با آمریکا به معنای 
بازکردن مسیر برای نفوذ در عرصه های اقتصادی، 

فرهنگی، سیاس��ی و امنیتی کشور 
اس��ت. رهبر معظم انقاب اس��امی 
با اش��اره به مذاکرات اخیر هسته ای 
گفتند: در این مذاکرات، طرف مقابل، 
ت��اش داش��ت از هر فرصت��ی برای 
نفوذ استفاده کند و حرکتی برخاف 
منافع ملی کش��ور انجام دهد، البته 
مذاکره کنندگان ایرانی، حواسش��ان 
جمع بود، اما بالاخره آمریکایی ها در 
جاهایی فرصت پیدا کردند. حضرت 
آیت الله العظم��ی خامن��ه ای گفتند: 
مذاکره با آمریکا ممنوع است زیرا این 
مذاکره نه تنها هیچ نفعی ندارد بلکه 

ضررهای بیشماری نیز دارد.
رهبر معظم انقاب گفتند: شرایط 
کنونی از لحاظ فعالیت ها و تاش های 
دشمنان جمهوری اسامی که ما بر 
آنها احاطه اطاعاتی نیز داریم، مقطع 
مهمی است زیرا آنها به دنبال تغییر 
محاس��بات مس��ؤولان و تغییر افکار 
مردم درباره مس��ائل انقابی، دینی و مصالح ملی 

کشور هستند.
ایشان با تأکید بر اینکه در موضوع تغییر افکار 
مردم، هدف اصلی جوان ها هس��تند، جوانان را به 
هوشیاری بیش از پیش فراخواندند و افزودند: البته 
به لطف خداوند جوانان ما در دانشگاه ها و همچنین 
در نیروهای مسلح بیدار و پای کار هستند و من از 

این جهت هیچ نگرانی ندارم.
رهبر معظم انقاب اس��امی با اشاره به سالروز 
مباهله و ایستادگی پیامبر اس��ام)ص( و خاندان 
مطه��ر ایش��ان در مقابل جریان کف��ر، خطاب به 
جوانان انقابی کشور، تأکید کردند: همان گونه که 
در قضیه مباهله در صدر اس��ام، هم��ه ایمان در 
مقابل کف��ر قرار گرفته بود، امروز نیز در جمهوری 
اسامی ایران، همه ایمان در مقابل کفر قرار گرفته 
اس��ت و همان گونه که در آن زمان صفای معنوی 
پیامبر)ص( و خاندان ایش��ان توانست دشمن را از 
می��دان خارج کند، امروز هم مل��ت ایران با اقتدار 
معنوی خود، دشمن را از میدان خارج خواهد کرد.

رهبر معظم انقاب اس��امی در پایان سخنان 
خود خاطرنش��ان کردند: اگر برای یاری دین خدا 
آماده و پا به رکاب باشیم، قطعاً وعده الهی مبنی بر 
نصرت یاری کنندگان دین خدا، محقق خواهد شد 
و بدخواهان نظام اس��امی در طرح ها و برنامه های 
امنیت��ی، نظام��ی، اقتصادی و فرهنگی شکس��ت 

خواهند خورد.
پیش از بیان��ات رهبر معظم انق��اب، دریادار 
فدوی فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقاب 
اس��امی در سخنانی با اشاره به رشادت های سپاه 
در دوران دفاع مقدس، خاطرنش��ان کرد: س��ربازان 
شما منتظر فرمان هستند تا درس عبرتی تاریخی 
به ش��یطان بزرگ و ای��ادی موذی، میهمان کش و 

کودک کش آنها در منطقه بدهند.
س��ردار فدوی با تأکید بر اینکه در آماده ترین 
شرایط ممکن قرار داریم، گفت: نشان دادن بخشی 
از توان رزمی و آمادگی های نیروی دریایی س��پاه 
موجب ش��د تا دش��منان از لزوم تغییر استراتژی 
دریای��ی خود س��خن بگویند در حال��ی که آنچه 
 آنه��ا از ما می دانند نس��بت به آنچ��ه نمی دانند 

قابل قیاس نیست.

گروه سیاس�ی: رئیس کمیسیون ویژه مجلس برای 
بررسی برجام، ناگفته هایی از این جلسه را مطرح کرد. 
پس از اقدام غیراخاقی و دون شأن ۵ نماینده جنجالی 
در انتش��ار یک نامه علیه گزارش کمیسیون برجام، 
علیرضا زاکان��ی ترجیح داد برخ��ی ناگفته های این 
کمیسیون را تشریح کند. او دیروز در جمع خبرنگاران 
گف��ت: از هم��ان زمان ک��ه انتخابات هیأت رئیس��ه 
کمیس��یون به نتیجه رس��ید، از همان زمان نظرات 
متفاوت بود، اولاً خیلی تاش شد که بنده رئیس این 
کمیسیون نباشم و حتی پیام دادند رئیس از ما باشد 
و پس از آن هر کدام از س��مت ها مانند نایب رئیس را 
می توانید خودتان انتخاب کنید ولی بنده که تا قبل از 
این برای هیچ سمتی در مجلس معمولاً کاندیدا نبودم 

به جهت حساسیت موضوع ایستادگی کردم.
مورد عجیبی به نام تاج گردون! ■

اما رفتارهای عجیب وغریب غامرضا تاج گردون، 
نماین��ده جنجالی حامی دولت ه��م در ناگفته های 
زاکانی قابل تأمل است! رئیس کمیسیون ویژه بررسی 
برجام با بیان اینکه از ۵ کمیته برای ۴ کمیته مسؤول 
انتخاب شد ولی کمیته اقتصادی تا روز آخر مسؤول 
نداشت، گفت: چون قرار گذاشته بودیم بنده به همراه 
آقایان نجابت و بذرپاش در هیأت رئیسه حضور یابیم 
و آقایان تاج گردون و پزش��کیان هم بیایند تا رئیس 
کمیت��ه اقتصادی را انتخاب کنیم؛ ما حاضر ش��دیم 
ام��ا آنه��ا در آن موقع به دفتر آق��ای ابوترابی فرد در 
هیأت رئیسه مجلس رفته بودند و جلسه گرفته بودند. 
وی با بیان اینکه در جلس��ه کمیسیون برای مباحث 
اقتصادی، ابتدا آقای تاج گردون متن خود را خواند بعد 
بنده از آقای بذرپاش خواس��تم او هم گزارش خود را 
ارائ��ه کند و بعد خواهش کردم - چ��ون با او تعارف 

نداشتم - پای تابلو برود و نظرات دوستان را بنویسد 
تا بعد همه ببینن��د و جمع بندی کنیم، گفت: آقای 
تاج گردون جلس��ه را بدون اینکه چیزی بگوید ترک 
کرد و بعدا دوس��تان گفتند معترض بوده که چرا او 
 را پای تابلو نفرس��تادم! وی با بیان اینکه صبح شنبه 
11 مه��ر همه آمده بودند جز آقایان ابوترابی و نقوی  
که به علت حضور در مراسم استقبال از شهدای منا با 
تاخیر آمدند، گفت: متن گزارش را ارائه کردیم پس از 
ارائه گزارش در کمیسیون اعتراض هماهنگ این 3-۴ 
نفر به پیش نویس گزارش آغاز شد که این گزارش ها 
برای کمیته ما نیست و چنین و چنان است. در این 
گزارش ما موارد اعامی کمیته ها را - در قالب منسجم 
و مورد به مورد با ادبیات یکسان ش��ده - آورده بودیم 
)گزارشات ۴ و ۵ صفحه ای به یک یا 2 صفحه تبدیل 
شده بود( ولی برخی از این دوستان حتی یک بار آن 
را نخوانده بودند و هر کس هر نقدی کرد به آن پاسخ 
مس��تدل از روش کار دادم که آقای پزشکیان گفت 
هرچه می گوییم ج��واب می دهی و من عرض کردم 
من جواب نمی دهم آیین نامه مصوب خودتان پاسخ 
می دهد که ایشان ناراحت شد و جلسه را ترک کرد. 
ادامه اظهارات زاکانی نشان می دهد تاج گردون که به 
عنوان یکی از نمایندگان دولت در کمیسیون برجام 
شناخته می شد، اساسا نسبت به ماجرا سواد آنچنانی 
نداش��ت! رئیس کمیسیون ویژه بررسی برجام اظهار 
داش��ت: در پاسخ به اعتراض آقای تاج گردون و اتهام 
اینکه شما متن آقای جلیلی را برای تصویب آورده اید 
گفتم مگر شما نگفتید مهم ترین بخش اقتصادی و 

تحریم سوئیفت اس��ت؟ تایید کرد. پرسیدم توضیح 
آق��ای جلیلی در این بخش چ��ه بود؟ چیزی نگفت. 
گفتم گزارش آقای جلیلی این بود که تحریم سوئیفت 
۸ سال دیگر برداشته می شود اما بنده در پیش نویس 
گزارش آورده ام س��وئیفت روز اجرای برجام از بانک 
مرکزی برداشته می ش��ود پس همه حرف های شما 
زیر س��وال رفت؛ البته ایش��ان پاسخی نداد و جلسه 
را ترک کرد.  رئیس کمیس��یون ویژه بررسی برجام 
درباره اقدام نسنجیده و مبتدیانه ۵ نماینده ای که علیه 
گزارش کمیس��یون برجام نامه نوشتند، خاطرنشان 
کرد: بنده مهم نیستم اما آقای کوثری سوال جالبی 
از این دوس��تان پرسید که اگر یکی از خود شما الان 
رئیس کمیسیون شده بود اینگونه برخورد می کردید 
و به آقای بروجردی گفت این همه سال شما رئیس 
کمیسیون امنیت هستید و ما در بسیاری موارد نظر 
متفاوت با شما داشتیم آیا اینگونه برخورد کردیم که 
شما چنین می کنید؟! یا آقای بذرپاش به آقای ابوترابی 
گفته بود مگر نه این است که متن پیش نویس طرح 
 دوفوریتی را آقای لاریجانی نوش��ته و همه ما 6 نفر 
)از 2 فراکس��یون( پذیرفتیم با اشکالات متعدد آن 
روی پیش نویس نظر دهی��م و اصاح کنیم؟! وی 
اف��زود: وقتی گزارش به صح��ن آمد، هیچ بازخورد 
منفی در صحن نداش��ت و هر کس آن را می خواند 
به قوام آن اذعان داش��ت. حرف م��ا این بود که در 
گزارش ما ابتدا با متن اس��ناد برجام و قطعنامه کار 
داریم، بعد از متن عقل جمعی و اس��تنباط و رأی و 
سپس هر کجا ابهام داشتیم بین آمریکایی ها و دولت 

وظیفه داریم حتما باید به گفته دولتی ها نگاه کنیم و 
بپذیریم اما برخی دوستان کمیسیون می گفتند فقط 
با گفته دولتی ها قضاوت کنید و به متن برجام کاری 
نداشته باشیم که در این صورت اصا  چرا کمیسیون 
تشکیل شد! وی افزود: کنار این اتفاق چیزی که رخ 
داد این بود که از مدت ها قبل آقای لاریجانی طرحی 
را تنظی��م کرده بود، این طرح را به محضر حضرت 
آقا ارائه کرده بودند. ایش��ان هم این طرح را گرفته 
بودند ولی پاسخی نداده بودند. مجدد آقای لاریجانی 
ویرایش جدید طرح را خدمت حضرت آقا ارائه کرده 
بودن��د و مجددا آقا جواب نداده بودند )2 ماه بود آقا 
جواب نداده بودند( به نظرم حضرت آقا بنا نداشتند 
 دخالت کنند و بنا بر این دارند که مجلس مستقا

 تصمیم بگیرد.

دستور تاریخی رهبر انقلاب برای پایان گفت وگوها با آمریکا در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی دریایی سپاه پاسداران

مذاکره با آمریکا ممنوع است
مجلس

دیپلماسی
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نما

لشکر دشمن به دنبال جذب جوانان اثرگذار است
بیانات رهبر حکیم انقلاب اس�لامی در دیدار اعضاي ستاد کنگره شهدای استان چهارمحال وبختیاری که در 
تاریخ 13 مهر 94 برگزار شده بود، صبح دیروز در مصلای امام خمینی شهرکرد منتشر شد. به گزارش پایگاه 
اطلاع رس�انی دفتر مقام معظم رهبری، حض�رت آیت الله العظمی خامنه ای در این دیدار با اش�اره به توطئه و 
تهاجم همه جانبه فرهنگی، اعتقادی و سیاسی دشمن با استفاده از همه ابزارها علیه انقلاب اسلامی، گفتند: 
سست کردن اعتقادات دینی و سیاسی و تلاش برای جذب جوانان فعال و اثرگذار در سطوح مختلف از جمله 
برنامه های لشکر سیاسی و فرهنگی دشمن است. رهبر معظم انقلاب، تلاش های جاری و فعالیت های جریان 
مؤمن و حزب اللهی و مسؤولان متعهد در مقابل این تهاجم دشمن را مفید و لازم خواندند و افزودند: کار درباره 
ترویج و تعمیق مفاهیم مهمی نظیر »جهاد«، »ش�هید و شهادت« و »صبر برای خدا«، از جمله کارهای مهمی 
است که می تواند توطئه دشمن را خنثی کند. ایشان، لازمه کار عمقی در ترویج این مفاهیم اساسی را اقناع 
مخاطبان و استفاده از ابزارهای هنری و تبلیغی خواندند و گفتند: اصحاب فکر و اصحاب هنر باید با همکاری 
یکدیگر، محصولات مؤثری را تولید کنند که این کار هم وظیفه مسؤولان دولتی و غیردولتی است و هم برعهده 
جریان مؤمن مردمی است. رهبر معظم انقلاب همچنین با اشاره به انگیزه، اخلاص و حضور بارز مردم استان 

چهارمحال وبختیاری در صحنه های انقلاب و دفاع مقدس، از رشادت های مردم این استان تجلیل کردند.

در کمیسیون برجام چه گذشت؟

ناگفته های زاکانی از آن 5 شگفت انگیز


